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THE AMIRA AND THE OTTOMAN EMPIRE


The Amiras and the Ottoman Empire, 1880-1923: The Case of the Gulbenkians
Les Amira et l'Empire Ottoman, 1880-1923
Jonathan Conlin

The contribution of the amira or merchant elites of the Ottoman Empire to the empire's development was highly contested in the decades around 1900. Ottoman Armenian amiras dominated imperial finance and international trade, as well as coordinating the introduction of new crops and industrial technologies. Integrating the Empire in a globalized world, however, led to accusations by non-Armenians that the amiras were guilty of condemning that same Empire to a subservient state of clientage, while fellow Ottoman Armenians increasingly viewed the amiras as unpatriotic collaborators. Drawing on a wealth of new archival material from one leading amira clan, this article attempts to move beyond nationalist narratives, revealing the amiras' multiple identities as the vanguard of a globalizing world.

La contribution des amira (grand négociants) au développement économique de l'Empire ottoman était une question controversée dans les années 1880-1920. Les amira ottomano-arméniens ont joué un rôle important dans la finance et le commerce impérial, en coordonnant l'introduction des nouvelles technologies et cultures. En même temps, on les a accusés d'avoir condamné l'Empire à la sujétion économique des Grandes Puissances, tandis que leurs concitoyens arméniens les accusaient d'être trop fidèles au régime. Cet article se fonde sur les archives d'une famille amira pour tenter d’aller au-delà des questions de loyauté et de nationalisme, pour découvrir l'identité multiple des amira: l'avant-garde d'un monde globalisant.

In 1923 the Armenian oil magnate Calouste Gulbenkian was a frustrated man. For several years he had been attempting to secure restitution of family properties that had been confiscated by the Turkish authorities. One of them, Gulbenkian Han in Istanbul, had been restored, only to be confiscated all over again. Gulbenkian's model farm at Mütevelli, near Manisa in western Anatolia, had first suffered vandalism at the hands of the local Greek peasantry; when the Greeks fled the advancing Kemalist army killed his two managers, stole what they could and then confiscated the farm in the name of a new Republic of Turkey. 


This struggle for restitution was not without its humiliations. Gulbenkian agreed to enlist an Istanbul grocer referred to as “Épicier Ahmet,” who had helped with certain confiscated properties in Büyükdere. “My God, what a pretty pass we have come to,” Gulbenkian wailed, “obliged to get some grocer to report on our farm! This is a pitiful state of affairs.”
 It was the low social rank of this grocer rather than his ethnicity, apparently, which rankled Gulbenkian. At low points Gulbenkian wondered if the game was worth the candle. Yet he chose to continue the struggle, corresponding regularly with his agent in Istanbul (also a relation), Dikran Turabian, for more than thirty years. For Gulbenkian this was much more than a matter of business.


When former Young Turk Minister of Finance Mehmet Cavid Bey telephoned him a couple of months later from Lausanne to sound him out about Mosul oil Gulbenkian was understandably cagey.
 A lot had changed, after all, since 1910, since Cavid and Gulbenkian had worked hand-in-glove to set up the National Bank of Turkey and negotiate the 1911 Ottoman Loan.
 Gulbenkian was not at the Lausanne Conference, where Cavid was helping İsmet Inönü wrestle with British diplomat George Nathaniel Curzon over the future shape and status of Turkey. Gulbenkian was no longer an Ottoman diplomat, having resigned his posts of conseiller financier to the Paris and London legations shortly before the Great War. That conflict had triggered the Armenian genocide, the confiscations and the redrawing of Ottoman frontiers. In his 1917 budget speech Cavid had argued that, even if one considered them illegal, the confiscations were justified on account of the boost they had given to the “economic entrepreneurialism” of the “Turks” (who clearly did not include Armenians) —part of a broader project to create a new Turkish bourgeoisie.


In December 1923 Gulbenkian nonetheless decided to use this reopened channel to demand restitution of his family's properties. His letter to Cavid struck a surprisingly defiant tone. The confiscations, he began, had been carried out on the pretext that his family were fugitives. On the contrary, 
we have at all times been very loyal subjects and the friends of our country. I assure you that I resent such treatment most deeply on account of my relations and my position. You can hardly overlook the fact that I have always and at all times keenly sought the revival of our country, and I believe that I have given many proofs of this in the past....I have never involved myself in political questions, nor have I ever shown any approval of such involvement.
 

Despite this appeal, nothing happened. In 1925 Gulbenkian turned to the former Khedive of Egypt, supposedly the “bosom friend” of Kemal. The Khedive reassured Gulbenkian that Kemal had given strict orders that the Gulbenkians' property was not to be touched. Yet as Gulbenkian noted “instead of respecting them they have seized others.”
 Ten years later, in 1935, Kemal and his Council of State signaled that they did not consider the Gulbenkians “friends of our country,” taking the decision to strip Gulbenkian, his wife Nevarte (née Essayan), son Nubar and daughter Rita of their Turkish citizenship.
 It was a petty step, only reversed in 1964, when Nubar had his citizenship restored.
 


How big a role did the Gulbenkians play in the “revival of our country” in the final four decades of the Ottoman Empire? Were the clan's loyalties as clear-cut as this particular Gulbenkian stated? This essay focusses on the two branches headed by brothers Serope (1833-1886) and Sarkis (1836-1893), who arrived in Istanbul from Talas in Cappadocia around 1850, establishing themselves as general merchants and quickly rising to join the ranks of the city's Armenian commercial elite, the amiras. The next generation, led by cousins Gullabi and Calouste moved to New York and London respectively in the 1890s. Just because these Gulbenkians moved abroad and had their Turkish properties confiscated, however, did not mean that the clan ceased to be a factor in the development of the Turkish economy. 


On the contrary, the Gulbenkians' significance in our period lay precisely in their skill at integrating the Empire into the world economy by their involvement in international trade, infrastructure projects, the introduction of new technologies and imperial financing. They resisted the politicisation of the Ottoman-Armenian community and sought to uphold amicable relations with Sultan Abdülhamid II even in times of revolutionary unrest and state-fostered violence. For Abdülhamid's part, the Gulbenkians were at once “loyal subjects” and potential insurrectionists. Far from being unique, this essay argues that the Gulbenkians were characteristic of the Istanbul amiras. 

Apart from a few articles and unreferenced genealogies, the role of the amiras in Ottoman economic development has barely begun to be studied. Even the nature of the title amira remains unclear. Was it a title granted by the Sultan, or was it not?
 While the Duzian and Dadian families have received some attention, the Gulbenkians have been largely ignored - although Edhem Eldem's recent pamphlet In Search of the Gulbenkians is an important exception. None of these works draw on the papers of the amiras themselves, relying instead on trade directories and accounts by non-Armenians.
 This essay is the first to study an amira family's economic activity using the letters family members wrote to each other, to their business associates and the accounts and marketing ephemera they left behind. It aims to provide a more nuanced picture of the amiras, who have been condemned on all sides as venal and disloyal. For Armenian historians they represent “token Armenians.”
 Feroz Ahmad prefers the term “comprador bourgeoisie” but argues that the Armenian “intermediaries between Europeans and Ottomans... hardly perceived the Ottoman State as their state” and “yearned for national autonomy if not total independence.”
 


This essay begins by considering Sarkis and Serope's activities in the 1880s and early 1890s, considering among other things the ways in which they prepared their sons to follow them into business, while also seeking to give them a fashionable English or French polish. The second section addresses the troubled years following Sarkis’ death: the boom and crash of the Galata stock exchange, the run on the Imperial Ottoman Bank in October 1895, the Dashnaks' attack on the Bank in August 1896, the ensuing massacres and their aftermath. These ructions did more than place a strain on the Gulbenkians' relations with the Sultan (on one side) and the city’s Armenian community (on the other): they also threatened to tear the family apart. The third section considers how the Gulbenkians' business model was challenged in the slump which lasted on into the early years of the new century. 


While some Gulbenkians began to specialize, others persisted in the old ways, only to go bankrupt. The collapse of the Gulbenkians' main Istanbul-based company in 1907 could be seen as drawing the line under the Gulbenkians as Istanbul amiras. In another sense, however, it simply confirmed the clan's expansion into new markets for Ottoman commodities. The final section considers the Gulbenkians’ boosterish response to the 1908 Young Turk Revolution and their divergent responses towards the fledgling state of Armenia and Armenian resettlement in the wake of the 1915 genocide.

The Boys from Talas, c. 1880-1894

Our story begins with the brothers Serope and Sarkis Gulbenkian, who left the family's home, house 51 in Talas (near Kayseri) and settled in Üsküdar around 1850, moving to 1 Lorando Street, Kadıköy at some point in the 1870s.
 They bought office space across the Bosporus, at 95 Büyük Valide Han (just north of the Grand Bazaar) and Aşir Efendi Han (behind the Post Office) and acquired a tobacco warehouse as well as a number of other plots in Taksim. They exported commodities such as opium, mohair, nut gall and tragacanth gum from Anatolia and Iraq, and imported finished goods such as printed cottons from Manchester's mills, metalware from Birmingham and glassware and fashion items from Marseilles, where they had an affiliate, Gulbenkian & Turabian.
 The Gulbenkian in question was a cousin of Sarkis.
 Sarkis and Serope also exported cotton and wool to London and New York, but did not have affiliates there.
 At least, not yet.


In the absence of family or business records for the years before 1896, trade directories like the Indicateur ottoman and Ottoman Imperial archives offer us our only hard facts.
 In 1873 Sarkis founded the Ottoman Company of Public Works (Şirket-i nafi’a-i Osmaniye) to serve as a vehicle for inward investment in the Empire's infrastructure of ports, railways and other facilities for trade.
 Though little seems to have come of this company, the brothers did become investors in the Mersin-Tarsus-Adana Railway, an enterprise backed by largely French capital.
 In 1888 Sarkis sought permission from the authorities to erect a factory for making tin canisters for kerosene in Istanbul. This kerosene may have been purchased off fellow Armenian A. I. Mantacheff, whose Tiflis-based oil company was one of the largest producers on the Baku peninsula, and who later collaborated with Calouste Gulbenkian. The brothers also had factories producing shoe-heels and paint in Istanbul.
 


In 1876 and 1878 the brothers were elected onto the Armenian National Assembly (which administered the affairs of the Armenian millet, or community) and the board of Sourp Prgich hospital in Istanbul, funding the construction of a Gulbenkian Wing (1880), which now houses that institution's administration and the Bedros Şirinoğlu Museum.
 Sarkis Gulbenkian also funded the publication of Djashak vosgekhen tbrutyan [A Taste of Classical Literature], a scientific and literary review published in grapar or Classical Armenian ‑ even though the family probably spoke Turkish at home, and wrote Turkish, too, albeit using the Armenian alphabet. That same year (1889) Sarkis received some kind of honour, probably a kontag (conferred by the patriarch for conspicuous service to the Armenian Orthodox church).
 


Within two or three decades of their arrival in Istanbul, therefore, the brothers had established themselves among the city's Armenian amira elite: an achievement suggestive of considerable business prowess, certainly, but presumably only possible because the brothers had arrived with significant capital and a well-established network of relations scattered across the Ottoman Empire, relations who were also business partners. The Gulbenkians, after all, had long been one of the richest families in Talas, endowing two schools and funding the reconstruction of the church: Sarkis and Serope did not arrive in Istanbul penniless.
 There is some evidence to suggest that there were already wealthy Gulbenkians established in Istanbul decades before them, which may have helped.
 


Thanks to a dispute with the long-suffering American consul named Sundberg, we have a snapshot of their Baghdad associates, the Kouyoumdjians, who organized a petition against customs charges in 1891. The charges were related to disinfection of cotton bales for export to the United States, intended to stop endemic cholera from crossing the Atlantic. The signatures appended to this petition show a diverse, polyglot business community of Arabs, Jews, Armenians and Greeks: there is a certain Mohamed Said Shabandar, an Isak S. David, a Mr Siderides. Some sign in their first language, some in the Roman alphabet, some in two or three languages and writing systems at once.
 Although there is no evidence that Calouste or his brothers or cousins ever travelled to Baghdad, this does not mean that Baghdad did not come to them. The earliest surviving photo of Calouste aged around four shows him in the fond embrace of a man in Baghdad-style costume, clearly a relative, and possibly the same Kerovpe Kouyoumdjian who made life so difficult for US consul John C. Sundberg.


For Sarkis and Serope formal education had probably ended at nine or ten. Sarkis had been fourteen when he and his brother arrived in Istanbul. The next generation was the first to attend college and experience a broad western curriculum, studying in a Franco- or Anglophone environment: for the very richest, English public schools such as Eton or Harrow, for the merely wealthy, Saint Joseph or Robert College, in Istanbul. Badrig and his brothers Gullabi and Haroutyun attended Robert College. Calouste was sent abroad, spending a term in the École de Commerce in Marseilles before moving on to London, where he attended a second-rank public school, King's College School in London. He later (1885-7) took courses in Applied Sciences at the College itself, becoming an Associate of the College in 1887. 


Sarkis' correspondence with his son suggests a paterfamilias in two minds about his clever son's future career and, specifically, about how Calouste's education would prepare him for it. The railway investor and factory owner welcomed his son's interest in engineering and geology, sciences “unknown” within the Empire. But such sciences could be too “applied”: Sarkis did not want his eldest son to get his hands dirty working on machinery. Calouste should, Sarkis concluded, study English literature to gain a polite fluency in the language, as in French.
 Sarkis could not, or would not, choose between worldly alla franga polish on the one hand and hard-nosed, technical know-how on the other. 


In poor health and bereft at the death of his brother Serope in 1886, in 1887 Sarkis told Calouste to drop plans for further study in Paris and come home to Istanbul. Although records for the following years are few, it is clear that Calouste did not remain in one place long. We know that he was sent on a short trip to Tiflis and Baku in September 1888, largely because he managed to turn this five or six week expedition into a travelogue published in 1891, entitled La Transcaucasie et la péninsule d'Apchéron. Written in French, the book included chapters on carpet-weaving and the Baku oil industry, advocating greater French investment in the latter sector. In 1890 he provided information on Angora wool production to another US consul for an official government report. Consul E. J. Sweeney described Gulbenkian as “having large wool interests in the interior of the country.”
 The United Kingdom census of April 1891 found Calouste and his brother Karnig in a London hotel, where Calouste gave his trade as “opium merchant.” Calouste and his uncle Garabed now set up the Gulbenkians' first London firm, C. & G. Gulbenkian.


It was in London in June 1892 that Calouste wed the eldest daughter of Ohannes Essayan, head of a wealthier amira family. The Essayans also hailed from Kayseri, but had come west to Istanbul and then on to England several decades earlier. The brothers Ohannes and Meguerditch had established O. & M. Essayan in London back in 1879.
 The Essayans sent their sons to Harrow, then tried (with mixed results) to keep them out of gambling dens as they progressed from one French watering-hole to another. This amira clan was ready to slow down and become rentiers living in Menton, as if in obedience to the popular, moralistic view of second-generation alla franga amiras as enervated drones.
 Not that marriage slowed Calouste down. April 1893 found Gulbenkian sailing from Istanbul for the great cotton city of Adana on the Guadalquivir. 


In Adana Calouste arranged for a British engineer to come out and install new cotton-ginning equipment in the large Gulbenkian factory there, run by another relation, confusingly named “Calousd”.
 He was not getting his hands dirty, except possibly with ink as he kept his travel diaries, in which he adopted the guise of a cultured Frenchman struck by the piquant contrasts afforded by the “orientals” milling around him on the lower deck of Guadalquivir. In La Transcaucasie he wrote about his Armenian “race” as if he were an outsider, a poor-man's Théophile Gautier, perhaps. For Sweeney and presumably for his father, he collected facts and figures. For himself and for his readers, he recorded long descriptions of birds, landscape and orientalist “physiognomies” of all races, including his own.
 


After the death of their father Serope in 1886 Badrig and his brothers seem to have spent several years in Marseilles, living and working closely with the Selian and Turabian families, to which they were related by marriage. In 1888 Calouste's brother Karnig was sent to Marseilles to live with them, as, later, was their younger brother Vahan. Unlike Calouste, however, Karnig and Vahan did not proceed from Marseilles to college in London or anywhere else, but returned to Istanbul. In 1892 Badrig and Sarkis became concerned at the amount of debt carried by Gulbenkian & Turabian, and the company appears to have been wound up. Relations remained close, however, and Turabians continued to work for other Gulbenkian companies.
 


Meanwhile Badrig's younger brother Gullabi established the Gulbenkians' first foothold in the United States, establishing Gullabi Gulbenkian & Co. in New York in 1891-2.
 In April 1897 Kerovpe Kouyoumdjian was again making trouble for the US consul in Baghdad, this time over the despatch of 960 bales of wool and 11 bales of carpets, all of them bound for Gullabi Gulbenkian & Co. in New York. Their offices were initially at 869 Broadway, then at 225 Fifth Avenue, in the East Village neighbourhood popular with newly-arrived Armenian immigrants.
 A trade card for the firm suggests that, like S. & S. Gulbenkian, Gullabi Gulbenkian & Co. dealt in “All kind of Oriental Produce” and “Manufactured Cotton Goods.” Kouyoumdjian's “Carpets & Rugs” and “Wool” are both listed on the card, along with skins, nut gall, tragacanth gum, opium and “seeds.” In the reference to the “specialty” in carpets and rugs, however, the future direction of the firm is already clear.
 
Speculation and Suspicion, 1894-1896

In early 1893 Sarkis Gulbenkian died, leaving Badrig and Calouste in charge of the family's businesses. As we have seen, Badrig and his brothers were content to follow the traditional business model, continuing to trade in a wide variety of Ottoman goods. This model had clearly been working well: at some point between 1890 and 1893 the family had moved into its own Gulbenkian Han in Sirkeci, down the hill from its former offices.
 The clan continued to invest considerable time and money in family philanthropies, which now included Istanbul's Sourp Prgich Hospital as well as the schools and church back in Talas. As eldest son of the eldest son Badrig took the lead, at least until he left for New York in 1896.
 Such were the family's ties to Sourp Prgich that a private burial ground was marked out in white marble for the family's exclusive use. The Gulbenkians may have innovated by the form their fundraising took (charity balls, still a novel affair requiring government permission), but otherwise they were following their parents' model of philanthropy.
 


The Gulbenkians took their responsibilities towards the Sultan as leading members of the “loyal millet” seriously. The emergence of the Armenian political parties in the 1880s completely passed Sarkis and Serope by, as did the “Armenian Question,” that is the negotiations between the Sultan and the western powers over administrative reforms in the six eastern provinces with significant Armenian populations. There is evidence of an intra-generational split in attitudes among their children, however, separating both Badrig and Calouste from their younger siblings. In 1891, shortly before moving to New York twenty-three year old Gullabi apparently told a friend that his goal in life was “to die for la patrie.”
 By 1894 the Ottoman security services had received enough intelligence suggesting Gullabi's involvement in Hnchak and other “Armenian revolutionary movements” that the Ottoman Foreign Ministry asked the US State Department to intervene. At the same time they explained that they, too, would give orders to have the goods exported by Gullabi Gulbenkian's affiliates within the Empire stopped and inspected.
 It was around this time that they suspected Mantacheff's kerosene shipments of serving as cover for gun-running and other illicit “Armenian revolutionary” activities.
 It emerged that the agitation was being carried out, not by Gullabi, but by a business associate, Agop Alaun, also a carpet dealer.
 


Surveillance of Gullabi as well as Badrig Gulbenkian nonetheless continued, however, until at least 1905. In September 1898 an unidentified Gulbenkian (together with a Kouyoumdjian, also unidentified) was denied permission to disembark at Trabzon, and had to return to Istanbul.
 Yet two years later both brothers and their cousin Calouste were awarded the Order of the nişan-i osmani.
 These suspicions smack more of Ottoman paranoia than a genuine conspiracy. Gullabi's statement was probably youthful bravado. Perhaps even a phase young amiras went through. Gullabi's cousin Vahan certainly went through it, shocking Karnig by sending him a radical Armenian newspaper through the post.
 This was probably a case of a young man tweaking a bossy older sibling's nose. It is nonetheless interesting to note that such notions, however lightly worn, did have an appeal to young members of the amira class. For their older siblings, it was not about the politics, it was simply reckless. The problem was not that Gullabi and Vahan might hold opinions with which Badrig, Karnig and Calouste disagreed. The recklessness lay in holding an opinion where a Gulbenkian literally had no business to. 


Reckless revolutionism was one thing, reckless speculation another. Relieved of his father's cautious example Calouste now appears to have invested a significant part of his and his brothers' £T 75,000 inheritance in a volatile part of the London stock market, bringing in his father-in-law Ohannes Essayan for good measure. Record gold production in the South African Rand in late 1894 had brought about a boom in this so-called “Kaffir Market,” where shares in small-cap mining companies were traded.
 Thanks to the efforts of Edgar Vincent, the mercurial new Director General of the Imperial Ottoman Bank (IOB), such mining shares were also boomed in Istanbul.
 


 The above sum of £T 75,000 represented Sarkis' personal fortune, not his firms' working capital. At the death of Sarkis in 1893 the firm of S. & S. Gulbenkian had been wound up. Calouste and his brothers set up Sarkis Gulbenkian Fils. Calouste may also have withdrawn capital from the successor firm in order to speculate with it. Records are lacking, but it is worth remarking that in 1895, when the inevitable crash came, more than £T 700,000 was withdrawn from the IOB account of Sarkis Gulbenkian Fils.
 The London crash of October 1895 triggered a run on IOB. Vincent had to beg Abdülhamid to permit them to suspend payments for a month. Interestingly, IOB blamed the run on “certain Armenian agitators,” who were supposedly “going from door to door creating panic” in hopes of bringing down the bank.
 While Badrig and his brothers seem to have limited their exposure, the fallout for Calouste's side of the Gulbenkian clan was serious and had long lasting effects on the entire family's relationship with the Ottoman economy. Calouste never recorded his side of the story, but it is clear that later, his brothers would claim that they had been bullied into it by their charismatic elder brother.
 


The crash also affected the relationship between the Gulbenkians on the one hand and the Selians and Turabians on the other. In late 1897 a case went before the High Court in London between Sarkis Gulbenkian Fils. and IOB. The Gulbenkians were seeking to disavow losses made by a manager, Istepan Turabian, as a result of the latter's speculation in South African mining shares. A native of Samsun, Turabian was cousin to both Badrig and Calouste.
 In January 1895 Turabian had been sent out to set up a Baghdad branch of Sarkis Gulbenkian Fils. In May a Greek also from Samsun, Aristide Jacovides, arrived in Baghdad to set up a branch of IOB. In response to direct instructions from Edgar Vincent, Jacovides encouraged new clients to invest in South African mining shares, and in August 1895 Jacovides opened what was in effect a small stock exchange on which these shares could be traded. Turabian received permission from the Gulbenkians to run a separate account and speculate in this market. As the boom expanded, the Gulbenkians alleged that Turabian began siphoning funds from the Baghdad branch's other, wool- and mohair-trading activities into this account, colluding with Jacovides and leaving the branch heavily in debt when Turabian was dismissed in 1896.
 


The fact that South African mining shares were being promoted, sold and traded in a remote part of the Ottoman Empire shows just how successful Vincent was in exploiting his position at IOB to fuel a speculative boom. Most of the Baghdad-based investors named by Jacovides in his statement to the court have Armenian names. If the Gulbenkians were trading South African mining shares in Baghdad, they were probably heavily interested in Istanbul and London, too. Calouste himself seems to have learned little by the fiasco, using his wife's dowry to get back in the game in London in 1897. It would only be in 1902, after another crash in “Kaffir” stocks, that he began moving into Caucasian petroleum, including acting as Alexander Mantacheff's London representative. He did so on his own, refusing to bring his relations with him.


The violence unleashed by the Dashnak attack on the IOB on 26 August 1896 had little immediate effect on the Gulbenkians. According to family tradition the Gulbenkians and Essayans made good their escape by one of the steamers operated by the latter's ferry company, Essayan & Uncuyan.
 They travelled to Alexandria. The story runs that the family's departure was a hasty scramble to get on board the steamer before it was too late. Calouste's mother-in-law supposedly urged them to stay, noting that “the laundry hasn't come home.”
 In fact Ohannes Essayan' passport for the voyage, issued in Istanbul on 9 September (that is, ten days after the massacre) suggests an orderly departure.
 


The trigger for the family's departure was not the violence itself, but its aftermath. Under heavy diplomatic pressure to punish the perpetrators Abdülhamid set up an Extraordinary Commission in September 1896. The Commission spent most of its time prosecuting the Armenian victims, and accused leading amiras of being the ringleaders. 231 Armenians were tried (17 of whom were condemned to death), and only 132 Muslims (no capital sentences).
 The Essayans were apparently about to be prosecuted when they left town.
 Meanwhile they were also facing extortion and death threats from fellow Armenians, from the Dashnaks. In a final irony, letters from these Armenian revolutionary committees demanding cash with menaces were intercepted by the Ottoman security services and taken as evidence that the amiras were in cahoots with the Dashnaks.
 


Even those Armenians who were not politically active accused leading amiras of facilitating Abdülhamid's attempts to replace Patriarch Mateos Ismirlian (elected in December 1895) with someone more pliable. “Mssrs Carakeuzian, Kulbenkian [sic], Capamadjian and Manoukian belonging to various branches of commerce” are listed among the amiras who sat on a Mixed (i.e. joint Clerical and Lay) Council appointed to elect a new Patriarch in August 1896. For Sarkis and Serope back in the 1880s, membership of the Patriarchate's Lay Council embodied their claims to lead the Ottoman-Armenian community. For Badrig (the likeliest “Kulbenkian”), it had become something quite different in 1896.
 


By October 1896 the situation of the city's amiras was dire. As British Ambassador Philip Currie wrote in a letter to Prime Minister Salisbury:


A new feature which has appeared in the last few days is the arbitrary arrest, without warrant or any specific accusation, of wealthy Armenians. Hitherto the police had occupied itself almost exclusively with the porters [hamals] and other members of the poorer class but now some thirty bankers and merchants have been unexepectedly arrested and are detained at the Ministry of Police. The best known is a certain Apik Eff[endi]. Oungian, who had transmitted much important financial business for the Gov[ernmen]t. Some of my colleagues are inclined to believe that the object of these arrests is chiefly to levy black mail and even assert that the Grand Vizier has demanded £30,000 ransom from Apik Eff[endi]. I am however disposed to think that the actions of the authorities aim chiefly at spreading terror among all classes of Armenians. Probably all the persons arrested had received letters from the Hintchag or other societies demanding subscriptions, which cannot be fairly considered as a proof that they sympathized with those bodies. Meanwhile the Locum Tenens of the Patriarchate and a small section of the Arm[enia]n Community headed by [Gabriel] Nour[adoungh]ian Eff[endi]. are prepared to submit to the Sultan, without any equivalent such as the execution of reforms or election of a Patriarch. Though this part are hated by all sections of Armenians and openly called traitors, their influence seems to be in the ascendant at the present moment.

Currie became even more alarmed and confused by the introduction of new regulations intended to staunch the exodus of amiras and other Ottoman-Armenians. 


On 9 and 10 October 1896 the newspaper Ikdam announced that those who emigrated would thereby lose their Ottoman nationality and be prohibited from returning. Those intending to leave had to register their intent and hand in two photographs, which would serve to identify them if they tried to return in defiance of the ban. Yet when the British Embassy sought clarification, citing the amiras' concerns, the Minister of Police told them that the new regulations were never intended to apply to “the well to do Armenians.”
 Indeed, the Minister was concerned that if they all left the city's economy would collapse. The events of 1896 suggest a profoundly dysfunctional relationship between the Sublime Porte and the Ottoman-Armenians: on the one hand the Ottoman-Armenians were accused of insurrection and of using their influence in western Europe to slander the Empire abroad, on the other, “the evil consequences to trade and business in general” of expelling them seemed equally evident.

Specialisation or Bankruptcy, 1897-1907

Though their home town of Talas had been spared violence in 1896 thanks to the intervention of the local imam, in Kayseri the Armenians had been murdered in front of their shops.
 It must have seemed rather remote to the Gulbenkians, none of whom were in the area. Sent to the Ankara and Sivas affiliates to collect outstanding debts from clients in late 1897, however, Haroutyun Gulbenkian was shocked by what he saw. What had been an important centre of mohair production was now a wasteland. Many of their suppliers had fled. Those that left were dying. “They don't have money,” Haroutyun reported, “they don't even have bread.”
 


Even had the Empire been spared the massacres it was becoming clear that much of the Gulbenkians' trading activity inside the Empire was following a downward trend. Though mohair had long been an Anatolian speciality, the Gulbenkians were faced with growing competition from the United States, Australia and South Africa, where Angora goats had been introduced around mid-century and farmed intensively. This was their own fault to some extent, as the Gulbenkians had facilitated the export of Angora goats in 1869 and 1895 (with diplomatic assistance from Cecil Rhodes), goats intended to replenish South African bloodstock.
 Sarkis Gulbenkian Fils was also affected by the recession which began in the United States in June 1899 and continued into late 1900, a recession which hit demand for cotton and wool particularly hard. Quality-control was a constant headache. American clients who bought Gulbenkians' Aleppo and Mosul wool complained about its quality, claiming that it shrank thirty percent on being washed.
 By March 1898 they had over 2,500 bales of wool sitting unsold in American warehouses.
 


The Ankara affiliate was wound up in 1903; the Izmir business was sold in 1904. By this point Badrig was persuaded that business could not even be transacted in Istanbul, and in 1905 he moved to London, where he set up Gulbenkian Bros.
 Funds released from closed affiliates were transferred to existing branches in Marseilles and especially Varna (Bulgaria). Karnig also considered the possibility of opening new branches in Alexandria and Tien-Sing (near Beijing).
 While Badrig and Karnig continued to follow the old “general merchant” model, Calouste now decided to specialize in finance, particularly petroleum finance. In 1901 he withdrew from Sarkis Gulbenkian Fils. citing ill-health, an excuse which failed to convince his relations.
 Shocked and disappointed to see his cousin walking away from his responsibilities, Badrig hoped Calouste would nonetheless continue to act as advisor. Yet Calouste ignored appeals to return to Istanbul and help his brothers sort out the struggling business' affairs, claiming that he was prohibited from returning by the aforementioned regulations regarding 1896 emigrants. This despite ample evidence from Karnig that these regulations were not being enforced.
 


After various bail-out attempts Sarkis Gulbenkian Fils. was finally “gazetted” (declared bankrupt) in Istanbul's Francophone newspaper, the Moniteur oriental, on 30 April 1907. It left debts of £57,000, almost £20,000 worth owed to Hovhannes Gulbenkian in Beirut and other affiliates in Baghdad.
 In London an affiliated firm, Anglo-Caucasian Carpet, followed in May; C. & G. Gulbenkian in July, the latter with £59,000 worth of liabilities and just £13,000 in assets.
 Though Badrig had sprung in at the last minute to help his cousins, Calouste had reached the limits of his own generosity, and presumably felt no need to throw good money after bad.


In London the collapse of C. & G. Gulbenkian and Anglo-Caucasian Carpet was hardly noticed. But in Istanbul the failure of the House of Gulbenkian was a major event, widely reported in the Turkish-, French- and Armenian-language newspapers. 
 Byzantion and other Armenian-language papers made much of Calouste's failure to help his brothers (even when exhorted to by the Patriarch), warning that “the brilliant name of the House of Gulbenkian will be stained.”
 In a letter Calouste blamed this coverage on his cousin Badrig, whom he claimed was jealous of his success in London. “My reply is 'Let the fuckers [sriga] bark'...Badrig is trying to discredit me out of envy.”


A French consular officer named Picu sent reports about the bankruptcy back to Paris. He blamed the collapse on a drop in the Egyptian market and a rise in London interest rates, which in turn triggered a flight from the paper notes that Armenian merchant houses had been issuing since at least the 1870s. In an economy without a central bank and short of gold, these notes operated as currency for everyday transactions. Roughly the size of a business card and printed on green, purple or red paper, these notes were typically repayable three months from their date of issue.
 Picu reported that these Armenian merchants had issued enormous amounts of this “phoney paper.” The collapse of Sarkis Gulbenkian Fils. had been “a shot across the bows of the local banks as well as those in London.” It became harder to find people willing to take this paper. “That mutual support which the Armenian houses had given each other now became a real danger to them.” The Armenian merchant community had asked for a moratorium on the notes, but this French official thought they were unlikely to get one from the IOB.
 Sarkis Gulbenkian Fils' collapse had caused cracks to emerge not only within the Gulbenkian clan, therefore, but across the whole Ottoman Armenian community. 


In the years between 1880 and the Young Turk Revolution of 1908 the Gulbenkian clan were a mixed blessing to the Ottoman Empire, economically speaking. Whether gained within the Empire or abroad, their command of English and French allowed them to liaise with British, French and American banks, engineers and consuls as few others could, attracting French investment in transport infrastructure (the Mersin-Tarsus-Adana railway), opening up a new American market and bringing new British technology to Ottoman factories. New firms in Marseilles (Gulbenkian & Turabian), London (C. & G. Gulbenkian, Gulbenkian Bros.) and New York (Gullabi Gulbenkian & Co.) saw the clan responding to the “pull” of new markets ‑ not the “push” of anti-Armenian violence. Though on paper this web of companies and the family relations underpinning it are challenging to unpick, family correspondence indicates that capital flowed surprisingly easily from what were, in effect, semi-autonomous “branches” of a single Gulbenkian partnership, focussed on the Ottoman Empire.


On the negative side, serving as intermediaries between the Ottoman Empire and the outside world exposed the family to certain temptations, above all to a more individualistic, less clan-oriented mindset. In richer amira families like the Essayans, the western-educated generation born in the 1870s had in effect been educated out of any interest in the family business. Of the four sons born to the brothers Ohannes and Meguerditch, none went into the business, leaving the elderly Meguerditch to struggle on unsupported after Ohannes' death in 1900. But individualism could reflect dynamism as well as hedonism. In Calouste Gulbenkian's case it led him to turn his back on Istanbul and explore new business opportunities in London, on his own, leaving Sarkis Gulbenkian Fils. to flounder. 


For all the damage this caused to relations within the family, as far as the Ottoman economy was concerned these developments simply deprived it of the aforementioned set of skilled, polyglot, entrepreneurial traders ‑ a loss in human capital. By succumbing to the temptations afforded by the South African mining bubble, however, the clan did real damage ‑ although it must be said that they were by no means the only Armenian amira clan involved. Trust among the business community was shaken, and capital networks fragmented. We can see this clearly in the case of the Gulbenkians, where the suspicions left after 1895 helped sow the seeds of the 1907 bankruptcy, by making it harder for Sarkis Gulbenkian Fils. to call on the expertise as well as the capital of other Gulbenkians, Selians, Turabians and Essayans when their own backs were to the wall. 


In 1892, while courting Nevarte Essayan the 23-year old Calouste Gulbenkian had haughtily declared that he did not give a fig about the chan-chan (gossip) about him back in Istanbul. “Even if all Constantinople were to work themselves up into a rage against me my reputation would not suffer,” he claimed, “For it is not in Turkey that I strive to shine, nor do I care how I measure up to Turkish standards.”
 As we shall see, this was mere bravado. Calouste was far from being indifferent to his country.

Reduced Returns, 1908-23

Indeed, of all the Gulbenkians, it was Calouste who exhibited most excitement at the new dawn of Ottoman opportunity that promised to come in 1908, with the Young Turk Revolution. His cousin Badrig was firmly established in London, while Haroutyun had moved to the United States in 1901 and joined Gullabi in Gullabi Gulbenkian & Co. The only fixed assets the clan retained inside the Ottoman Empire were a number of hans and other properties in Istanbul, which brought in some income, but not enough for all but poor Vahan and Karnig (now in reduced circumstances in France) to care much about them. 


In 1909 Calouste helped establish the National Bank of Turkey, an institution intended to finance the revival of the Ottoman Empire, providing loans free from the onerous conditions attached to funds extended by the Sublime Porte's lead banker, IOB. Calouste became conseiller financier to the Ottoman legations in both Paris and London, working closely with the charismatic new Minister of Finance (appointed in 1909, after the counter-coup failed), Cavid Bey, who strove to curtail the anti-Armenian animus of his ministerial colleagues, at least until 1914. Though the pair's relationship probably originated in early 1909, they clearly admired one another, and in his darker hours Cavid confessed to thoughts of giving up politics and working for Gulbenkian's Turkish Petroleum Company. 


Young Turk economic thought and policy seemed unable or unwilling to decide between a Neo-Classical, free-trade, laissez faire economics and a protectionist, corporatist economic nationalism. One of the criticisms one could make of the Gulbenkian clan's activities up to 1908 is that they did little to develop the Ottoman economy from one built around agriculture and commodity exports to a mixed economy able to substitute imports of finished goods. It might even be argued that by opening up new markets in Britain and the United States the Gulbenkians served to tighten the shackles binding the Ottoman Empire to a vast international commodity market, increasing its exposure to that market's swings and depressions, as well as its opportunities. 


Thanks to the arrival in Istanbul of Alexander Parvus (nom de plume of Israel Lazarevich Helphand) in 1910, such arguments were being made to Cavid and his fellow Young Turk leaders. In his contributions to Türk Yurdu and other journals Parvus argued that the proverbial rising tide of free-market growth did not float all boats: while the benefits were indeed shared among industrialized economies, those economies who had yet to industrialize would be swamped, trapped in a subservient role. In the Ottoman case, therefore, the government needed to foster national champions, protecting them behind tariff walls until they were ready to face real competition. As Uğur Ümit Üngör and Mehmet Polatel have noted, such ideas can only have encouraged the Young Turks to unleash genocidal violence on the Armenian millet and confiscate their property, as acts of purported liberation of a purely “Turkish” economy from those who had supposedly profited from its clientage.
 


In September 1916, Gulbenkian Han (19 Mimar Kemalettin Caddesi) in the Sirkeci quarter of Istanbul was confiscated by the authorities. They valued the building at £T 20,000, and deposited this sum in an account at IOB, which the family refused to accept. The Han was subsequently expanded and it was mooted that it might be converted into city hall. After the war Avedis Gulbenkian lobbied the British High Commissioner administering Istanbul, protesting that the confiscation had been a deliberate act of “hatred against Armenians” by Talat. In 1920 the family dropped their demand for lost rent and the Minister of the Interior agreed to drop his demand for a sum to cover the cost of expanding the han, provided the government were allowed to retain use of it for another year.
 Unlike his cousins Calouste Gulbenkian elected to invest further capital in building a new apartment block (complete with elevator) on the site of Selamet Han, and buying other plots at Büyükdere. He bought new machinery for his farm at Mütevelli. In 1919 as in 1908, Calouste was ready to invest in his country.


Fifty-three years old in 1922, his mind now turned to retirement dreams of acquiring a house on the Bosporus, where “I could sit beneath my big pine trees at lunchtime and gaze at the sea while being caressed by langorous winds from off the sea.” This vision of a return to Istanbul was probably not shared by any of his family or other Istanbul amiras - indeed, the plot of land in question was being sold by a member of another amira family, the Karagheusians. 
 As Calouste noted in a 1923 codicil to his will “although I have been lately mostly resident in France my intention has never been to have my domicile there, my domicile of origin was Turkey and I have always had the intention of returning there.”
 He never did.

Conclusion
In the thirty years since Sarkis Gulbenkian's death in 1893 this Gulbenkian clan had experimented, expanding its operations across the globe, to the point where by 1923 it no longer felt like much of clan. It had served the Ottoman Empire primarily by integrating it into a global economy. Anti-Armenian violence played relatively little role in the clan's decision making. Unsurprisingly, therefore, their story bears striking resemblance to that of the Rallis (Greeks), Sassoons and Samuels (Jews) and other, often colonial British family merchant houses that flourished in the same period. 
 All were drawn to London in this period by Britain's economic might: in 1870 Britain was responsible for a third of world manufacturing output, as well as being the world's largest capital exporter. Like the Gulbenkians, these family partnerships had always performed some banking functions, extending short-term credit, for example. In London, however, they struggled to resist the temptation of diverting their time and capital into financial speculation, politics or the easy life. 


Had Sarkis Gulbenkian Fils survived it would probably have struggled in a post-1918 world of capital controls, cartelized commodity markets and protectionism. At least, not without specializing and moving into manufacturing, as Gullabi Gulbenkian & Co. did in establishing the Gulbenkian Seamless Rug Co., which had its factory in New Brunswick, New Jersey. Calouste Gulbenkian could have taken his relations with him when he set out to specialize in oil: the example of the aforementioned Samuel Bros. (who established the oil company Shell) shows that clan-based merchant houses could operate successfully in that cut-throat world. Calouste's decision to go it alone reflected his unique vision as well as a certain unwillingness to follow the amira political and philanthropic script. The price he paid was heavy, not least in terms of his reputation within the diaspora. 


In 1965 Calouste's son Nubar Gulbenkian was interviewed by Akis. Thirty years before Nubar's Turkish citizenship had been taken from him by İnönü. Now, thirty years later, İnönü's daughter Özden Toker was cosying up to “my host, the cute old codger with the purple orchid.”
 Nubar was his usual charming self. He had, he claimed, dismissed an Armenian priest who had maligned the Turkish state in a sermon at St Sarkis (the church founded in London by his father in 1922) marking the fiftieth anniversary of the genocide. “He did not have the right to act like that,” Nubar observed. “I did not approve of any of his words. Most Armenians think the same as me.” When Toker asked him what had inspired his “return” to Turkish citizenship, Nubar politely pointed out that during World War One Armenians had not been asked before being stripped of their citizenship, and branded “fugitives,” a label his father Calouste had, Nubar recalled, taken as a personal insult. “If we could choose we would never have given up our Turkish nationality,” Nubar concluded. “Events forced us to.”

 


The Gulbenkians and other amiras have not been very well treated by historians. For Armenian historians they were too loyal to the Sultan, and too uninterested in creating a sovereign Armenian nation-state. For others such as Feroz Ahmad, the Ottoman Armenian merchants were not loyal enough to “the Ottoman state,” and instead invested their loyalties in either an independent Armenia or the western powers.
 Perhaps it is more helpful to see this as a debate about globalisation, rather than one about loyalties to this or that state. As Niall Ferguson has argued, the world economy in the years prior to 1914 was integrated to a degree unmatched before, and not experienced again until the 1980s.
 The amiras did much to introduce the Ottoman Empire to this economy. It is high time we saw their achievement for what it was: an attempt to fashion an identity for a globalised world. Though the amiras of Istanbul were in many ways exceptional for their times, in the intervening century their way of seeing themselves, their businesses and their world has become less strange, almost familiar: we have become used to inhabiting multiple roles and identities. We are all amiras now. 
Bibliography
Ahmad (Feroz), “Vanguard of a Nascent Bourgeoisie: the Social and Economic Policy of the Young Turks, 1908-1918,” in Ahmad (Feroz), From Empire to Republic: Essays on the Late Ottoman Empire and Modern Turkey, Istanbul, Bilgi University Press, 2 vols., 2014, vol. 1, p. 23–61.

Aktar (Ayhan), “Economic Nationalism in Turkey: the Formative Years, 1912-25,” Boğaziçi Journal 10/1 (1996), p. 263–90.
Alboyadjian (Archag), Les Dadian, trans. Naguib Boutros-Ghali (Anna), Cairo, Daar Al Maaref, 1965.
Alboyadjian (Archag), Badmoutioun Hay Guesario, 2 vols., Cairo, H. Papazian, 1937.
Autheman (André), La Banque impériale ottomane, Paris, Comité pour l'histoire économique et financière, 1996.

Barsoumian (Hagop Levon), “Economic Role of the Armenian Amira Class in the Ottoman Empire,” Armenian Review 31 (1979), p. 310–16.

Barsoumian (Hagop Levon), “The Armenian ‘Amira’ Class of Istanbul”, Doctoral diss., New York, Columbia University, 1980.

Clark (Edward C.), “The Ottoman Industrial Revolution,” International Journal of Middle East Studies 5/1 (1974), p. 65–76.
Conlin (Jonathan), “Debt, Diplomacy and Dreadnoughts: The National Bank of Turkey, 1908-1919,” Middle Eastern Studies 52/3 (2016), p. 525–546.

Davenport-Hines (Richard), van Helten (Jean-Jacques), “Edgar Vincent, Viscount d'Abernon and the Eastern Investment Company in London, Constantinople-Johannesburg,” Business History 28/1 (1986), p. 35–61

Der Matossian (Bedross), “The Armenian Commercial Houses and Merchant Network in the nineteenth-century Ottoman Empire,” Turcica 39 (2007), p. 147-74

Eldem (Edhem), In Search of the Gulbenkians, Istanbul, Sakip Sabancı Muzesi, 2006.

Ferguson (Niall), “Sinking Globalization,” Foreign Affairs 1 Mar. 2005.

George (Joan), Merchants in Exile: the Armenians in Manchester, England, 1835-1935, Princeton, Gomidas Institute, 2002.

Georgelin (Hervé), “Armenians in Late Ottoman Rural Kesaria/Kayseri,” in Hovannisian (Richard A.) ed., Armenian Kesaria/Kayseri and Cappadocia, Costa Mesa, Mazda, 2013, p. 231–63.

Gulbenkian (Calouste), Transcaucasia and the Apcheron Peninsula, trans. Beamish (Caroline), Lisbon, Calouste Gulbenkian Foundation, 2011.

Gulbenkian (Nubar), Portrait in Oil: the Autobiography of Nubar Gulbenkian, New York, Simon & Schuster, 1965.

Hamdy Bey, de Launay (Marie), Les Costumes populaires de la Turquie en 1873, Istanbul, n.p., 1873.
Hewins (Ralph), Mr Five Percent: the Biography of Calouste Gulbenkian, London, Hutchinson, 1957.

Jones (Geoffrey), Merchants to Multinationals: British Trading Companies in the Nineteenth and Twentieth Centuries, Oxford, Oxford University Press, 2000.

Kevorkian (Raymond H.), Paboudjian (Paul B.), Les Arméniens dans l'Empire ottoman à la veille du genocide, Paris, Arhis, 1992.

Krikorian (Mesrob K.), Armenians in the Service of the Ottoman Empire, 1860-1908, London, RKP, 1977.

Kubicek (Robert V.), Economic Imperialism in Theory and Practice: the case of South African gold mining finance, 1886-1914, Durham, Duke University Press, 1979.

Pamukçiyan (Kevork), Zamanlar, Mekanlar ve İnsanlar, Istanbul, Aras Yayıncılık, 2003.

Turabian (Aram), Calouste Gulbenkian, Marseilles, privately printed, 1930.

Ugurluyan (Dirtar) ed., Badmoutiun Gulbenkian Kertastani, Antilias, Gatoghigosoutiun Medzi Dann Giligio, 2006.

Üngör (Uğur Ümit), Polatel (Mehmet), Confiscation and Destruction: The Young Turk Seizure of Armenian Property, London, Continuum, 2011.
Uys (D. S.), Cinderella to Princess: the Story of Mohair in South Africa, 1838-1988, Port Elizabeth, Mohair Board, 1988.
Yarman (Arsen), Osmanlı Sağlık Hizmetlerinde Ermeniler ve Surp Pırgiç Ermeni Hastanesi Tarihi, Istanbul, Ermeni Hastanesi Vakfi, 2001.
� Dr Jonathan Conlin, University of Southampton. j.conlin@soton.ac.uk


� Calouste Gulbenkian to Dikran Turabian, 6 Nov. 1922. Calouste Gulbenkian Foundation, Lisbon (hereafter CGF), LDN00519.


� Calouste Gulbenkian to H. E. Nichols, 17 Jan. 1923. CGF LDN00532.


� Conlin, “Debt, Diplomacy and Dreadnoughts”.


� Üngör, Polatel, Confiscation and Destruction, p. 8–9; Ahmad, “Vanguard,” p. 39–41.


� Calouste Gulbenkian to Cavid, 1 Dec. 1923. CGF LDN00519.


� Calouste Gulbenkian to Kevork Essayan, 7 Dec. 1925. CGF LDN00599. 


� Council of State minutes, 25 April 1935. Başbakanlık Cumhuriyet Arşivleri, Ankara (hereafter CA), 30 18 12/53/30/17/2-408.


� Council of State minutes, 18 Dec. 1964. CA 30 18 12/182/78/3/14/6.


� Barsoumian, “‘Amira’ Class of Istanbul”, p. 51 and 85. See also Barsoumian, “Economic Role”. 


� Eldem, Gulbenkians; Alboyadjian, Les Dadian; Clark, “Ottoman Industrial Revolution.” See also Der Matossian, “Armenian Commercial Houses”; Krikorian, Armenians.


� George, Merchants in Exile, p. 104


� Ahmad, “Vanguard,” p. 24 and 28.


� Başbakanlık Osmanlı Arşivleri, Istanbul (hereafter BOA), DH.TMIK.M.265/56. See also Ministry of the Interior memo, 18 May 1907. DH.MKT.1167/98.


� For an overview of Turkish exports and imports see H. Goodenow to State Department, 20 Dec. 1869. National Archives and Records Administration II, College Park, Md. (hereafter NARA), RG59 Turkey 194, f. 100.


� This Garabed Gulbenkian was in Marseilles by 1883, the son of Avedik (1797–1874), elder brother of Sarkis Gulbenkian's father Gullabi (1800–1850). 


� In London they traded through Henry Cole & Co. Their correspondence from the period 1883–1892 is at CGF LIS00416. Sarkis and Serope joined representatives of the Istanbul agency firms J. W. Whittall, John Seager and W. & G. Sloane in signing a petition on US customs charges in 1886. Petitioners to George H. Heap, 8 April 1886, NARA RG59 Turkey 108 (1886–1888). 


� For Gulbenkian family history see Pamukçiyan, Zamanlar; Ugurluyan, Badmoutiun Gulbenkian; Alboyadjian, Badmoutioun Hay Guesario. All three works are unreferenced and larded with errors. Calouste Gulbenkian read Alboyadjian's work after the author sent him a copy, peppering the margins with "S" (for skhal, "wrong" in Armenian) and “A.W.” (“All Wrong”). For these marginalia, see CGF PRES00023. 


� Unknown Correspondent to Ministry of Commerce, 6 July 1873. BOA, A.}MKT.MHM.460/55.


� Unknown Correspondent to Ministry of Public Works, 27 Oct. 1873. BOA, A.}MKT.MHM.467/59. 


� Ministry of the Interior memo, 13 May 1888. BOA, A.}MKT.MHM.497/26.


� Yarman, Surp Pırgiç, p. 506 and 511.


� Sarkis Gulbenkian to Bedros Frenkian, 27 Jan. 1890. CGF LIS00416, f. 342.


� Kevorkian, Paboudjian, Les Arméniens, p. 220.


� For references to a “Garabed Amira Gulbenkian” and a “Hagop Agha Gulbenkian” (both fl. 1804–5) see Alboyadjian, Badmoutioun Hay Guesario, 2:2147ff.


� Kerovpe Kouyoumdjian et al. to Luther Short, 21 May 1891. NARA RG59, Turkey 109 (1889–1894).


� Compare the costume to that in Hamdy, de Launay, Costumes, plate 38.


� Sarkis Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 18 and 21 Oct., n.d. [early Nov.], 8 and 15 Nov. 1884. CGF LIS00416, ff. 45, 48, 52, 59 and 64.


� E. J. Sweeney to William F. Wharton, 30 March 1891. NARA RG59 Turkey 194, f. 117. E. J. Sweeney to Calouste Gulbenkian, 26 and 31 March and 4 Nov. 1891. Essayan Papers, London. 


� Their first appearance in the 1892 Post Office Directory (310, 1009) describes them as general merchants with offices at 6 and 8 St. George's House, Eastcheap. 


� The 1879 Post Office Directory (492, 508) describes them simply as merchants, at 70–71 Palmerstone Buildings, 34 Old Broad Street. In 1886 they moved to the 2nd floor of the Woolpack Building, 3 Gracechurch Street. They do not appear in the 1892 edition, but reappear at 38 Leadenhall Street in time for the 1896 edition, where they remain (with the odd gap) until the 1912 edition. 


� For the attitudes of Ohannes' son Hrand and his nephew Vahan see Merguerdtich Essayan to Calouste Gulbenkian, 14 July 1902; Hrand Essayan to Calouste Gulbenkian, 8 and 16 Sept. 1902. CGF LDN00002. For amiras and “bachelorism” see Der Matossian, “Armenian Commercial Houses,” p. 65–66. 


� J. S. Warburton to CSG, 27 April 1893; Sarkis Gulbenkian to Haroutyun Gulbenkian 6 March 1886; Sarkis Gulbenkian to Calousd H. Gulbenkian, n.d. [January 1889]. CGF LIS00416, ff. 214, 300 and loose folio.


� See CGF LIS00367; Gulbenkian, Transcaucasia, p. 123–4. For his emulation of Gautier's style see Georges Perrot to Calouste Gulbenkian, 25 July 1890. Essayan Papers.


� Sarkis Gulbenkian to Hagop Turabian, 28 March 1892. CGF LIS00416, f. 394. Aram Turabian (son of Kerovpe?) would later accuse Calouste Gulbenkian of being responsible for the impoverishment of his family. Turabian, Gulbenkian, 11.


� CGF LIS00416, unbound letter.


� Kerovpe Kouyoumdjian certificate, 22 April 1897. NARA RG69 Turkey 174 (1895–1910), f. 23.


� Trade card, Collection of Edward Gulbenkian, Pound Ridge, N.Y.


� Eldem, Gulbenkians, p. 25.


� Calouste's father-in-law Ohannes Essayan had been a trustee in 1878; Badrig served as a trustee from 1888 to 1895. Yarman, Surp Pırgiç, p. 506. 


� Armenian Church Society to Ministry of the Interior, 7 Jan. 1890. BOA DH.MKT.1687/100.


� Calouste Gulbenkian's then fiancée Nevarte reported being told this by “G.” in an undated letter she sent from Evian. Nevarte Essayan to Calouste Gulbenkian, 29 Aug. 1891. Essayan Papers. In the previous letter in the sequence Nevarte tells Calouste not to be jealous of “your cousin G.” 


� Said Pacha to State Department, 3 April 1894. BOA HR.SYS 2737/28.


� Said Pacha to Soubhi Bey, 2 Aug. 1894; Soubhi Bey to Said Pacha, 10 Aug. 1894. BOA HR.SYS 2770/24 and 29. See also BOA HR.ID 41/72, DH.TMIK.M.27/35, A.}MKT.MHM 631/18.


� Minister of Foreign Affairs memo, 30 Sept. 1894. BOA A.}MKT.MHM 533/17.


� Unidentified Corr. to Trabzon Vilayet, 15 Sept. 1898. BOA A.}MKT.MHM.664/13.


� Second Grade and Fourth Grade respectively. Irades of 7 June and 21 July 1900. BOA I.TAL.214/37 and I.TAL.219/26. For surveillance, see Unidentified Correspondent to Ankara Financial Council, 12 July 1905. BOA ZB.397/32. A 1904 memo notes that all communications between the Gulbenkians' Adana, Mersin and Istanbul affiliates were being monitored. Zaptieh Report, BOA DH.TMIK.M.160/54.


� Karnig Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 17 (gambling) and 21 (newspaper) Feb. 1900. CGF LDN00028, ff. 91 and 92.


� Kubicek, Economic Imperialism.


� Davenport-Hines and van Helten, “Edgar Vincent.” 


� There follows no activity in 1896 and only one small payment in 1897. Ottoman Bank Archives, Istanbul (hereafter OBA), Caisse Ledgers, Mouvement des Fonds 1893-1897. See also CGF LDN00922.


� Autheman, Banque impériale ottomane, p. 140–142. For the allegations about Armenian activity see Edgar Vincent to Lander, 2 Nov. 1895 and Gaston Auboyneau to Charles Mallet, 9 Nov. 1895. IOB Archives, London Metropolitan Archive, MS23998, ff. 350 (quote) and 484.


� Karnig Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 5 Aug. 1914. CGF LDN00158.


� Istepan was the son of Calouste's aunt Miriam. Miriam [Turabian] to Calouste Gulbenkian, 10 Oct. 1899. f. 59. CGF LDN00028; H. Hacobian to Calouste Gulbenkian, 26 Jan. 1898. LDN00034, f. 96.


� OBA, XKLI-100/1005.


� These included the Adana, Tarsus and Hadide, coal-powered vessels the Ottoman Navy admired and was trying to buy at the time. Navy Construction Commission Report, 6 Jan. 1896 and Navy Council memo, 7 Jan. 1896. BOA, Y.MTV 134/79.


� Gulbenkian, Portrait in Oil, p. 10.


� His wife Virginie and his children Anna and Atvart are listed on the same passport. CGF PRS00909.


� Currie to Salisbury, 20 Nov. 1896. The National Archives, London (hereafter TNA), FO195/1919.


� Devey to Block, 28 Sept. 1896. TNA FO195/1927.


� C. G. Stavrides to Block, 22 Oct. 1896. TNA FO195/1928.


� Block to H. Herbert, 10 Aug. 1896. TNA FO195/1927. For Artin Dadian, Gabriel Nouradounghian and Apik Oundjian see Adam Block memos, 8 Oct., 1 and 21 Dec. 1894. TNA FO195/1835, nos. 399, 410 and n.n.


� Currie to Salisbury, 1 Oct. 1896. TNA FO195/1919.


� Marinitsch to Block, 19 and 26 Sept. 1896. TNA FO195/1928.


� Minister of Police cited in Marinitsch to Block, 5 Oct. 1896. TNA, FO195/1928.


� Georgelin, “Armenians in Kayseri,” p. 247–8. For the “Revolutionary Society of Talas” see Block to Currie, 4 May 1896; Block to H. Herbert, 20 May 1896. TNA FO195/1926 and /1927.


� Haroutyun Gulbenkian to Hovhannes C. Gulbenkian, 25 December 1897 (quote), Haroutyun Gulbenkian to Gabriel S. Turabian, 28 December 1897; Haroutyun Gulbenkian to Sarkis Gulbenkian Fils., 5 January 1898. CGF LDN00034, ff. 71, 7, 40. 


� Marinitsch to Block, 22 May 1895; Block to Currie, 12 Sept. 1895. TNA FO195/1877 and /1878. For the unspecified role of “a Turkish expert, Gulbenkian” in the 1869 export see Uys, Mohair, p. 14.


� W. H. Cole & Co. to Sarkis Gulbenkian Fils., 5 January 1899. CGF LDN00027, f. 62. W. H. Cole & Sons to CSG, 20 March 1899. LDN00023, f. 25.


� Dikran Turabian to CSG, 30 March 1899. For a full list, see CGF LDN00023, f. 31.


� Vahan Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 1 Dec. 1905. CGF LDN00003.


� Karnig Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 4 August 1898. LDN00031. Serovpe Turabian to Calouste Gulbenkian, 29 November 1899. LDN00028, f. 18. Report on Tien-Sing, 16 April 1898. LDN00018, f. 3.


� Calouste Gulbenkian to Hovhannes Gulbenkian, 7 June 1901. CGF LDN00029, f. 57.


� Karnig Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 14 June and 23 July 1898. CGF LDN00031.


� “Avis officiel”, Moniteur oriental 30 April 1907. Garabed Gulbenkian to Calouste Gulbenkian, 5 April 1907. CGF LDN00016.


� Bischoff & Co. to Calouste Gulbenkian, 24 May 1907. CGF LDN00012.


� Hewins, Gulbenkian, p. 39.


� “Suspension des paiements”, Ikdam 9 April 1907; “Faillite des Sieurs Gulbenkian et Fils”, Moniteur oriental 17–30 April 1907. 


� Byzantion 10, 12 (quote) and 13 April 1907. For other Armenian-language coverage, see clippings from Arevelk and Manzumei Kefikar in OBA, XKLI-010/4215.


� Byzantion, 12–13 April 1907; Calouste Gulbenkian to Hagopoff, 18 April 1907 (quote); Calouste Gulbenkian to Vahan Essayan, 18 April 1907. CGF LDN01509, ff. 11–12 (quote), 15–18. See also Calouste Gulbenkian to Hagopoff, 30 April 1907. Ibid., ff. 53–5.


� For a sample dating from 1877 see Archives Nationales, Peyrefitte, F12 7189.


� Picu to Ministère du Commerce, 13 Nov. 1907. Archives Nationales, F12 7279.


� Calouste Gulbenkian to Nevarte Essayan, 16 Feb. 1892, Essayan Papers.


� Üngör, Polatel, Confiscation and Destruction, p. 29. Aktar, “Economic Nationalism.”


� Avedis Gulbenkian to Admiral Sir Somerset Gough-Calthorpe, 10 July 1919; Minister of the Interior to Grand Vizier, 5 Aug. 1919. BOA BEO 4588/344085. Avedis Gulbenkian was probably the eldest son of Gulbenk K. Gulbenkian, brother of Sarkis Gulbenkian's wife Dirouhi.


� Calouste Gulbenkian to Yervant Essayan, 27 June 1922. CGF LDN00519. 


� Codicil of 3 Aug. 1923. CGF CSCA00226, D-Z/008.


� Jones, Merchants. 


� Özden Toker, “Gülbenkyan, Petrol Kralı,” Akis, 18 Dec. 1965, p. 15-17 (15).


� Toker, “Gülbenkyan, Petrol Kralı,” Akis, 22 Jan. 1966, p. 26-27 (27). 


� Ahmad, “Vanguard,” p. 24 and 28.


� Ferguson, “Globalization.”





�I don't think we need to put the contents of notes 89-90 in the bibliography, as they are from a newspaper series. I don't know how many instalments there were. It would not be usual to list a newspaper article in the bibliography as if it was a book.





